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قابل توجه  اتفاقات  از  یکی  جامعه:  گروه 
بین المللی  نمایشگاه  در  کرمان  غرفۀ  در 
سیدمنصور  دکتر  حضور  تهران  گردشگری 
سیدسجادی ـ باستان شناس برجستۀ ایران و 
سرپرست کاوش های کنارصندل جیرفت بود. 
از نمایشگاه ساعاتی را در  او در سومین روز 

غرفه های کرمان و جیرفت گذراند.
سیدسجادی در جریان این بازدید خود در 
پاسخ به این پرسش فردای کرمان که معمولا 
گردشگری  و  باستان شناسان  بین  پیوندی 
است.  معنادار  شما  حضور  این  و  نمی بینیم 
غرفه های  از  بازدید  برای  هدفی  چه  با 
»ما  کردید؟ گفت:  و جیرفت شرکت  کرمان 
باستان شناسان معمولا به دو دلیل به این نوع 
از نمایشگاه ها نمی آییم؛ یکی این که کسی ما 
در  تخصصی  این که  دوم  نمی کند.  دعوت  را 

حوزۀ گردشگری نداریم«.
و  شرایط  می کنیم  سعی  »ما  افزود:  وی 
معیارهایی که می تواند جایی را به عنوان یک 
کند،  معرفی  گردشگران  توجه  قابل  مقصد 
فراهم کنیم. مثلا در شهداد یا در کنارصندل 
کار  مناطق  دیگر  و  جیرفت  قدیمی  شهر  یا 
باستان شناسی می کنیم و شرایطی را از نظر 
آماده سازی و به خصوص معرفی آن سایت و 
این که قدمت آن چیست و از نظر فرهنگی 
و اجتماعی دارای چه ارزش هایی است ایجاد 
این  که  »زمانی  داد:  ادامه  وی  می کنیم«. 
اقدامات را انجام دادیم، متخصصان و همکاران 
گردشگری می توانند از آن بهره برداری کنند. 
بنابراین وظیفۀ ما از نظر علمی در این قسمت 

تمام می شود«.
باستان شناسی  کاوش های  سرپرست 
دربارۀ  خود  اظهارات  ادامۀ  در  کنارصندل 
اهمیت این تپۀ باستانی و نقشی که می تواند 
کند،  ایفا  جیرفت  و  کرمان  گردشگری  در 

توضیحاتی داد.
مسائل  حوزۀ  »در  گفت:  سیدسجادی 
گردشگری استان کرمان، همکاران و دوستان 
از  بهتر  و  دارند  تخصص  که  دیگری هستند 
اما  کنند  بیان  را  مسئله  این  می توانند  من 
در رابطه با کل کار، در جیرفت مواردی باید 
مدنظر قرار گیرد. یکی این که حتما کاوش ها و 
پژوهش های علمی باستان شناسی در جیرفت 
)منظورم کنارصندل و شهر قدیم است( ادامه 
یکی  به عنوان  »کنارصندل  افزود:  وی  یابد«. 
دشت  و  جیرفت  دیرینۀ  تاریخ  نمادهای  از 
تا  پنج  حدود  به  آن  قدمت  که  سبزه واران 

شش هزار سال پیش می رسد و شهر قدیم که 
قبلا به نام شهر دقیانوس آن را می شناختیم 
به عنوان یک سمبل و نمونۀ بسیار والای تمدن 
و فرهنگ دوران اسلامی جیرفت اهمیت بسیار 
زیادی دارند«. وی ادامه داد: »مورد دیگری که 
ما موظفیم شرایط  این که  بسیار مهم است 
لازم را برای ثبت جهانی تپه های کنارصندل 
اینکه ثبت جهانی  بیان  با  ایجاد کنیم«. وی 
حاضر  حال  در  که  دارد  معیارهایی  سلسله 
کنار صندل فاقد آن ها است، اظهار کرد: »اما 
کنارصندل شرایطی که برای ثبت جهانی لازم 
امکان  بالقوه  بنابراین به صورت  را دارد؛  است 

ثبت جهانی این اثر وجود دارد«.
سیدسجادی تصریح کرد: »باید این توانایی 
وی  بیاوریم«.  در  بالفعل  حالت  به  را  بالقوه 
اضافه کرد: »باید شرایط لازم را مهیا کنیم تا 
به معیارهای جهانی دست پیدا کنیم و ثبت 
شود«. این باستان شناس در ادامه اظهار کرد: 
»یکی دیگر از اقدامات مورد نیاز فراهم آوردن 
محوطه های  آماده سازی  برای  لازم  شرایط 
گردشگران  بازدید  برای  جیرفت  گوناگون 
است«. وی با تاکید بر این که وضعیت فعلی 
مسیرهای  »باید  افزود:  نیست،  مناسب  اصلا 
شود،  فراهم  به خوبی  گردشگران  دسترسی 
محوطه  شود،  نصب  لازم  راهنمای  تابلوهای 
حتما باید محصور شود و نگهبانانی که دقت 
کنند اتومبیل یا وسایل سنگین به این سایت 

وارد نشوند و مواردی از این دست«.  
در  که  »چیزی  داد:  ادامه  سیدسجادی 
حال حاضر در کنارصندل بسیار مایۀ تعجب 
است و من نمی دانم چه کسی این کار را انجام 
رستوران  یک  ساختمان  احداث  اجازۀ  داده 
وی  است«.  کنارصندل  تپه های  عرصۀ  در 
ساخت وسازها  این  وجود  »با  کرد:  تاکید 

هیچ گاه نمایندۀ یونسکو به ما اجازه نمی دهد 
کنارصندل ثبت جهانی شود«.

باستان شناسی  کاوش های  سرپرست 
کنارصندل گفت: »ما مخالف عمران نیستیم و 
دوست داریم شرایط خوبی برای گردشگران و 
بازدیدکنندگان این سایت باستانی فراهم شود 
عرصۀ  داخل  در  نباید  این ساخت وسازها  اما 
کنارصندل و جایی باشد که می دانیم در زیر 

آن آثاری وجود دارد«.
که  دیگری  »کار  داد:  ادامه  سیدسجادی 
باید  انجام بشود و حتما  تا  بسیار لازم است 
پژوهش  کنند،  آماده  آن  برای  کارگروه  یک 
سایر  شناخت  و  فرهنگی  آثار  در  تحقیق  و 
شهرستان  تمدنی  و  فرهنگی  ظرفیت های 
و آن منطقه است«. وی  عنبرآباد  و  جیرفت 
بیان کرد: »باید چیزی به گردشگر ارائه کنیم 
که او را جذب کنیم؛ برای جذب گردشگران 
که  شود  منتشر  وافی  و  کافی  اطلاعات  باید 

بنده بر این موضوع بسیار تاکید دارم«.
تعیین حریم و عرصه کنارصندل 

سیدسجادی ادامه داد: »مسئلۀ دیگر ایجاد 
حریم  و  عرصه  تعیین  برای  مناسب  شرایط 

محوطه ها است«.
وی توضیح داد: »بنده از سال 1363 در 
جیرفت کار می کردم و تا جایی که تجربه ام 
تمام  که  بگویم  می توانم  می دهد  اجازه 
دشت سبزه واران آثار باستانی است و ما هم 
نمی توانیم بگوییم تمام دشت ممنوع شود. در 
این شرایط، باید در تعامل با افراد و ساکنین 
روستاها و مناطقی که این آثار در آن وجود 
تعیین  را  عرصه  و  حریم  گونه ای  به  دارد 
کنیم که همزمان با  دفاع از بقایای تمدنی، 
منطقه  مردم  و  افراد  روزمرۀ  زندگی   مانع 

نشویم«.

تقویت پایگاه باستان شناسی جیرفت
را  کنارصندل  نیازهای  از  دیگر  یکی  وی 
تقویت پایگاه باستان شناسی جیرفت دانست 
و اظهار کرد: »پایگاه باستان شناسی جیرفت 
الان چیزی ندارد. چهار تا درخت داشت که 
متاسفانه بر اثر اهمال خشک شده است. برای 
کاشت یک درخت زحمت و هزینه ای صرف 
می شود، آیا درست است که بگذاریم خشک 
اهمال  می گویم  »وقتی  افزود:  وی  شود؟«. 
اتفاق افتاده؛ شاید برخی ها دلخور بشوند اما 
این واقعیت وجود دارد«.  وی ادامه داد: »در 
پایگاه باستان شناسی جیرفت چنان همه  چیز 
به هم ریخته است که انصافا نمی دانم برخی از 
کسانی که در زمان های گذشته مسئول پایگاه 

بودند، چرا این طور عمل کرده اند؟«.
سیدسجادی گفت: »در اتاق خواب من درِ 
کمد را باز می کنم کُتم را بگذارم، می بینم اثر 
یک مهر آنجاست! مگر می شود اثر مهر را در 

کمد لباس بگذارید؟«.
باید  پایگاه  این  که  این  بر  تاکید  با  وی 
تعدادی  »باید  کرد:  اظهار  شود،  تقویت 
کارشناس و محقق از صبح تا پایان وقتی که 
باشند  مشغول  پایگاه  این  در  می شود  معین 
وجود  آن جا  که  مطالعاتی  و  اشیاء  تمام  و 
این که  نه  کنند؛  مرتب  و  را طبقه بندی  دارد 
برویم آن جا و ببینیم ظروف و قطعات سفال 
مطالعاتی رها شده و تمام کارتن ها پاره شده 
کسی  »چه  افزود:  وی  است«.  زمین  روی  و 
می خواهد مجدد این ها را ساماندهی کند؟ چرا 

این ها را درست نگهداری نکردند؟«.
سوال  است  ممکن  »شما  کرد:  بیان  وی 
جیرفت  باستان شناسی  پایگاه  تقویت  کنید 
چه ربطی می تواند با گردشگری داشته باشد؛ 
ولی وقتی پایگاه مرتب باشد و شما یک بانک 
سفال داشته باشید، یک بانک اطلاعاتی داشته 
آثار  این  از  عکس  آلبوم  یک  حداقل  باشید، 
داشته باشید، این اقدامات به مرور به توسعۀ 

موزه جیرفت کمک می کنند«.
وضعیت موزه جیرفت

وی سپس به وضعیت نامناسب موزه جیرفت 
وجود  با  جیرفت  »موزه  کرد:  اظهار  و  اشاره 
کارکنان صدیقی که دارد که بسیار هم تلاش 
کوچک  بسیار  آثار  نگهداری  برای  می کنند 
هم  آثار  نمایش  وضعیت  که  این  ضمن  است 
مناسب نیست«. سیدسجادی تصریح کرد: »یک 
بازنگری و تقویت بسیار جدی هم دربارۀ موزه 
جیرفت و هم پایگاه باستان شناسی نیاز داریم«. 

علی  حاج آقا  تاریخی  خانه  جامعه:  گروه 
رفسنجان بیش از هر زمان دیگری در کانون 
این  است.  گرفته  قرار  گردشگران  توجه 
و  مرمت  است  سالی  چند  تاریخی  مجموعۀ 
احیا شده است. اگرچه در ابتدای بهره برداری 
یک  به  اثر  این  که  بود  آن  از  آن صحبت  از 
مخالفت  با  اما  شود  تبدیل  سنتی  اقامتگاه 
میراث فرهنگی برنامه تغییر کرده به گونه ای 
که تنها بخشی از آن برای اقامت حدود 40 تا 

60 نفر آماده می شود. 
و  صنایع دستی  میراث فرهنگی،  رئیس 
گردشگری رفسنجان در پاسخ به این پرسش 
خبرنگار استقامت که آیا این وعده که پیش تر 
رفسنجان  حاج آقاعلی  خانه  که  بودید  داده 
برای اقامت گردشگران در نوروز 1403 مهیا 
می شود تحقق می یابد؟ گفت: »در حال حاضر 
رفسنجان  خانه خشتی  در  اقامت  زیرساخت 
آماده است و کار در مرحلۀ اخذ مجوز است 
بهره  برداری  مورد  سنتی  اقامتگاه  به عنوان  تا 

قرار گیرد«.
حسن حسینی توضیح داد: »میراث فرهنگی 
خانه خشتی  که  موضوع  این  با  اول  روز  از 
تبدیل شود مخالف  اقامتگاه  به  به طور کامل 

بوده است. چون اینجا یک بنای خاص است و 
می توان گفت وجه تمایز رفسنجان با شهرهای 
خشتی  خانه  بزرگ ترین  همین  وجود  دیگر 
جهان است؛ حالا اگر قرار باشد این بنا به طور 
کامل هتل شود تعدادی افراد در آن مستقر 
می شوند و دسترسی عموم بازدیدکنندگان و 

مردم به آن قطع می شود«.
این که  با  ما  دلیل  افزود: »به همین  وی 
خانه به طور کامل به هتل تبدیل شود مخالف 
بوده ایم«. وی ادامه داد: »خوشبختانه مجموعۀ 
را  میراث  نظر  این  مس  شرکت  و  بهره بردار 
پذیرفتند و تنها قسمتی از این مجموعه و دو 
جبهۀ آن در حیاط مرکزی برای اقامت حدود 

40 نفر مهیا می شود«.  
رفع ایرادات خانه خشتی

استان  میراث فرهنگی  مدیرکل  اخیرا 
داشته  رفسنجان  خشتی  خانه  از  بازدیدی 
و تاکید کرده که ایرادات این بنا باید حذف 
مدنظر  ایراداتی  چه  مشخص  به طور  شود؛ 
پرسش  این  به  پاسخ  در  حسینی  است؟ 
گفت: »زمانی که بنیاد موقوفات این خانه را 
مرمت می کرد یک سری کنش و واکنش هایی 
از  اما برخی  اتفاقاتی شد  داشتیم و منتج به 

الحاقات که به طور مشخص می توان به نصب 
دو لوستر در دو بخش از خانه اشاره کرد بنا 

به دستور مدیرکل محترم باید حذف شود«.
نامۀ  مدیرکل،  دستور  از  »بعد  افزود:  وی 
ایرادات  این  تا  نوشتیم  بهره بردار  به  کتبی 
کارشناسان  نظارت  با  است  قرار  شود.  رفع 
و  مهندسان  کمک  با  و  میراث  فرهنگی 
به طور  مربوطه سبک سازی سازه  متخصصان 
اصولی انجام شود«. وی اضافه کرد: »به زودی 

این اقدامات را انجام خواهیم داد«.
موانع ثبت جهانی

و  صنایع دستی  میراث فرهنگی،  رئیس 
گردشگری شهرستان رفسنجان دربارۀ آخرین 
وضعیت پروندۀ ثبت جهانی خانه حاج آقاعلی 

نیز توضیحاتی داد.
جهانی  ثبت  روال  »طبق  گفت:  وی 
بازدید کرده اند.  این خانه  از  یونسکو  ارزیابان 
در ارزیابی های قبلی ایرادات جزئی گرفته شد 

که به راحتی قابل حل است«.
حسینی در پاسخ به این پرسش استقامت 
به  مربوط  یونسکو  ارزیابان  ایرادات  آیا  که 
»ایرادات  کرد:  اظهار  است؟  خانه  مرمت 
است.  جزئی  خانه  داخل  و  مرمت  به  مربوط 

مشکل اساسی بیرون از خانه و در حریم این 
بنا است«.

وی ادامه داد: »یکی از ایرادات، مربوط به 
گلدستۀ ورودی روستاست و تاکید شده که 
گلدسته  این  نصب  شود.  حذف  باید  حتما 
کاری فرهنگی و مذهبی است ولی تشخیص 
ارزیابان این بوده که در حریم 500 متری بنا 

نباید باشد چون سازه ای مصنوعی است«.
وی گفت: »اگر این گلدسته  با مصالح بومی 
منطقه اجرا شده بود ایرادی شاید نداشت. اما 
ارزیابان یونسکو می گویند این سازۀ مصنوعی 

از حریم بنا باید خارج شود«.
وی اضافه کرد: »به اعتقادات مردم احترام 
هست  ضوابطی  حال  هر  به  ولی  می گذاریم 
که برای ثبت جهانی هر اثر باید رعایت شود. 
دربارۀ این گلدسته پیشنهاداتی وجود دارد و 

امیدواریم به زودی مشکل حل شود«.
وجود  دیگر  »ایراد  کرد:  اظهار  حسینی 
که  است  خانه  حریم  در  مخابراتی  دکل های 

باید دور شوند«. 
از  استفاده  دیگر  »ایراد  داد:  ادامه  وی 
معماری و مصالح ناهمگون با بوم منطقه در 
تاریخی  خانۀ  این  پیرامون  ساخت وسازهای 
است؛ سقف های شیروانی سنخیتی با معماری 
منطقه ندارد و باید حذف شود به گونه ای که 
بالای  از  گردشگران  یا  یونسکو  ارزیاب  وقتی 
هیچ  می بیند  را  چشم انداز  خانه  پشت بام 

مزاحمت بصری نباشد«. 

استاندار کرمان خبر داد:
عوارض صادرات خرما حذف شد

سه شنبه  روز  صبح  کرمان  اقتصاد:  استاندار  گروه 
اول اسفندماه در کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید 
خرما  صادرات  درصدی   50 عوارض  حذف  از  استان 
و  موضوع  اهمیت  به  توجه  »با  گفت:  و  داد  خبر 
 50 عوارض  خوشبختانه  گرفته،  صورت  پیگیری های 
اعلام  وزیر  از سوی  و  خرما حذف  صادرات  درصدی 
شد«. محمدمهدی فداکار افزود: »روز گذشته نیز 8 

هزار تن خرما بدون عوارض از کشور صادر شد«.
وی  کرمان،  استانداری  عمومی  روابط  گزارش  به 
مراقبت  نخلداران  و  »کشاورزان  کرد:  بیان  ادامه  در 
داشته باشند که دچار خسارت نشوند«. گفتنی است، 
وضع عوارض سنگین بر صادرات خرما در ایام پایانی 
انتقاد  و  گلایه  موجب  رمضان  ماه  آستانۀ  در  و  سال 
با  که  بود  شده  کرمان  مسئولان  و  کشاورزان  شدید 
پیگیری های استاندار کرمان این مشکل برطرف شد. 

مرکز آمار کمیسیون اروپا اعلام کرد؛
ایران دومین صادرکنندۀ 

پسته به اروپا شد
)یورو  اروپا  کمیسیون  آمار  مرکز  اقتصاد:  گروه 
ایران  از صادرات ۹۲ میلیون یورویی پسته  استات(  
دومین  را  ایران  و  داد  خبر   ۲0۲3 سال  در  اروپا  به 

صادرکنندۀ پسته به اروپا در این سال معرفی کرد.
سال  در  اروپا  اتحادیه  به  ایران  پسته  صادرات 
۲0۲3 با کاهش 1۷ درصدی نسبت به سال قبل از 
بر  بالغ   ۲0۲۲ سال  در  ایران  است.  شده  مواجه  آن 

111 میلیون یورو پسته به اروپا صادر کرده بود.
مغز  قالب  در  اروپا  به  ایران  پسته  صادرات  عمدۀ 
ایران در سال میلادی گذشته 65  است.  بوده  پسته 
با  پسته  یورو  میلیون   ۲۷ و  پسته  مغز  یورو  میلیون 
پوست به اروپا صادر کرده است.  صادرات مغز پسته 
ایران تنها 4 درصد کاهش داشته؛ اما صادرات پسته با 

پوست با کاهش 3۷ درصدی مواجه شده است.
به گزارش ایرنا، آلمان مهم ترین مشتری پسته ایران 
در اروپا طی سال ۲0۲3 بوده است. 4۹ میلیون یورو از 
پسته صادراتی ایران به اروپا در سال ۲0۲3 به مقصد 
آلمان بوده است. ایتالیا با ۷ میلیون یورو و اسپانیا با 5 
میلیون یورو نیز ازجمله خریداران پسته ایران در اروپا 
بوده اند. بر اساس این گزارش ایران دومین صادرکنندۀ 
با  آمریکا  است.  بوده   ۲0۲3 سال  در  اروپا  به  پسته 
صادرات 640 میلیون یورویی بزرگ ترین صادرکننده 
به  آمریکا  پسته  صادرات  است.   بوده  اروپا  به  پسته 
اروپا در این سال نیز کاهش 15 درصدی داشته است. 
آمریکا در سال قبل ۷56 میلیون یورو پسته به اروپا 
صادر کرده بود. ترکیه با صادرات 51 میلیون یورویی 
نیز سومین صادرکنندۀ پسته به اروپا در سال ۲0۲3 
بوده است. صادرات پسته ترکیه به اروپا در این سال 

۲8 درصد کاهش داشته است. 

بارش ها در ۳۱ استان منفی شد؛
کرمان رکورددار کم بارشی 

در کشور
بارش های  گروه جامعه: بررسی داده ها و اطلاعات 
ابتدای  از  بارش ها  می دهد  نشان  هواشناسی  سازمان 
سال آبی جاری تا ۲5 بهمن ماه در 31 استان کشور 

نسبت به دورۀ بلندمدت کاهش یافته است.
 ۷6.۹ با  بارش  کاهش  بیشترین  اساس،  این  بر 
از کرمان،  به استان کرمان است. پس  درصد مربوط 
درصد  منفی  رشد  با  درصد   ۷6.8 هرمزگان   استان 
بارش ها در مقایسه با دوره بلندمدت در رده دوم قرار 
دارد. در این استان طی سال آبی جاری ۲6.6 میلیمتر 
در  بارش ها  کاهش  میزان  است.  شده  ثبت  بارندگی 
این  در  است.  بوده  درصد   ۷5.۹ نیز  فارس  استان 
استان طی سال آبی جاری 46.۷ میلیمتر بارش ثبت 
به گزارش تسنیم، در استان های گیلان،  شده است. 
منفی  رشد  ترتیب  به  بارش ها  گلستان  و  مازندران 

۲5.1 درصدی، 6.۲ و 1.۷ درصدی داشته اند. 
دورۀ  به  نسبت  بارش ها  نیز  تهران  استان  در 
سال  در  است.  یافته  کاهش  درصد   43.1 بلندمدت 
آبی جاری میزان بارش ها در پایتخت ۷4.1 میلیمتر 
تا  جاری  آبی  سال  ابتدای  از  مجموع  در  است.  بوده 
دوره  با  مقایسه  در  در کشور  بارش ها  ماه  بهمن   ۲5

بلندمدت 4۹.4 درصد کاهش یافته است.

خبر

کنارصندل فعلا فاقد شرایط برای ثبت جهانی است
سرپرست کاوش های باستان شناسی کنارصندل:

 ساخت و سازها نباید داخل عرصه کنارصندل باشد                موزه و پایگاه باستان شناسی جیرفت تقویت شود

رئیس میراث فرهنگی رفسنجان در پاسخ به استقامت مطرح کرد؛

موانع ثبت جهانی خانه حاج آقاعلی 


